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گروه سیاســی – خاطره میرزا: علی رغم اینکه در 
آغاز هفته اعلام شــده بود که طرح عده ای از نمایندگان  
برای محدود سازی استفاده مردم از اینترنت که با عنوان 
»صیانت از حقوق کاربــران در فضای مجازی« نامگذاری 
شده است، در دستور کار این هفته مجلس قرار می گیرد؛ 
امــا با توجه به واکنش منفی مــردم و صاحب نظران، به 
نظر می رسد هیات رئیسه مجلس ترجیح داده که فعلا بی 
خیال چنین کاری شــود. در آخرین ساعات روز دوشنبه 
یک چهره نزدیک به محمدباقــر قالیباف در توئیتر اعلام 
کرد که طرح ســاماندهی پیام رسان های  اجتماعی با نظر 

قالیباف از دستورکار مجلس خارج شده است. 
محمدصالح مفتاح در صفحه شــخصی خود در توییتر 
نوشــت: قالیباف امروز در جمع روســای کمیسیون های 
مجلس گفت فقط موضوعات اضطراری و ضروری باید در 
دستور کار مجلس باشــد. طرح ساماندهی پیام رسان های  
اجتماعی موســوم به صیانت از حقوق کاربران در فضای 

مجازی از دستور مجلس خارج شد.
با این حال به نظر می رســد تــرس از افکار عمومی و 
تبعات تصمیم نســنجیده مجلس باعث شده که قالیباف 
چنین تصمیمی بگیرد و البته برای گریز از انتقادات تهیه 
کننــدگان و حامکیان این طرح، با بهانه ای دیگر آن را از 

دستور کار خارج کند. 
همچنین علیرضا ســلیمی عضو هیئت رئیسه مجلس 
شــورای اســلامی با تایید این خبر اظهار کــرد: تقاضای 
نمایندگان برای واگذاری طرح به کمیســیون مشــترک 
یا به اصطلاح اصل هشــتاد و پنجی شــدن آن در زمان 
ضرورت صورت می گیــرد. وی پیش از این هم گفته بود 
فضای کنونی پارلمان اقبالی به واگذاری طرح یاد شده به 

کمیسیون مشترک ندارد.
پس از اعــلام این امر، عبــاس عبــدی روزنامه نگار 
برجسته اصلاح طلب در توئیتی نوشت: »این طرح مخالف 
اصل ۷۵ قانون اساســی بود. چون در صورت تصویب باید 
چندین برابر بودجه کشور را جهت افزایش پلیس و دادگاه 
و آماده ســازی زندان برای میلیون ها نفــر کاربر اینترنت 

تامین می کردند؛ در حالی که پولی در بساط نیست.«
وی در زمان اعلام در دستور کار قرار گرفتن این طرح 
هم نوشته بود: »اقدام برای محدود کردن و حذف فضای 

مجازی ســه چیز را برجســته می کند: ۱.ترس شدید از 
مــردم و آزادی ۲. فریب در انتخابات با ارائه این طرح بعد 
از انتخابــات ۳. تدلیس در نامگذاری عنوان طرح. تدلیس 
عبارت اســت از پوشــاندن عیبی در مال یا نمایاندن یک 

صفت یا امتیاز کمالی غیر واقعی در مال«.
البته این تنها انتقاد از این طرح نیســت. پیش از این 
عنوان شــده بود که این طرح موجب فیلترشــدن برخی 
پیام رســان های خارجی می شــود و آنها نیز به سرنوشت 
تلگرام دچار می شــوند. و این امر نه تنهــا  مانع گردش 
آزاد اطلاعات می شــود بلکه بســیاری از کسب و کارهای 
اینترنتی که بخصوص در فضای تلگرام و اینستاگرام شکل 
گرفته اســت از بیــن خواهد برد یا افــرادی را که چنین 

می کنند به عنوان »مجرم« معرفی می کند!
بر اســاس گزارش آوریل ۲0۲0 تلگــرام، حدود 400 
میلیون نفر در این پیام رســان فعالند که پیش بینی کرده 
تا ســال آینده به یک میلیارد نفر برســند. از کل کاربران 
تلگرام، ۵0 میلیون ایرانی هستند. بر اساس گزارش آذرماه 
سال 99 مرکز پژوهشی »بتا« پیام رسان واتس اپ با حدود 
4۷ میلیون و ۷00 هزار در جایگاه دوم و اینستاگرام نیز با 
4۷ میلیون نفر در جایگاه سوم پرطرفدارترین پلتفرم های 

خارجی در ایــران قرار دارند؛ حدود ۵9 درصد از جمعیت 
کشــور در تلگــرام فعالند و ۵6 درصد نیــز صفحه ای در 
اینســتاگرام دارند که بیشتر آنها نیز کسب و کارهای خرد 
یا خانگی هستند یا مشتری کسب و کاری خاص.بر اساس 
آنچه آزاد بهرامی، کارشناس دیجیتال در مصاحبه با رسانه 
»آی تی ایران« مطرح کرده حدود ۷0 درصد افراد فعال در 
اینستاگرام به دلیل پیدا کردن محصولات و خریداری آنها 
اســتفاده می کنند و ۱۳0 میلیون از کاربران از پست های 
قابل خرید اینستاگرام بازدید کردند. به خاطر همین رشد، 
بیزنس های سنتی که شاید آشــنایی زیادی با این فضاها 

نداشتند در حال برنامه ریزی برای ورود به آن هستند.
بخش هایــی از آنچه بــه عنوان این طــرح در برخی 

سایت ها خبری منتشر شده چنین ابود: 
۱- مجلس شــورای اســلامی این هفته طرح »صیانت 
از حقــوق کاربــران در فضــای مجــازی و ســاماندهی 
پیام رسان های اجتماعی« را در دستور کار بررسی گذاشته 
است. / در صورت تصویب این طرح به شکل فعلی فعالیت 
کاربران و ســازمان ها در پیام رســان های مســدود شده 
مجازات تعزیری درجه ۷ شــامل جریمــه نقدی و زندان 

است.

۲- بر اســاس این طرح مدیریت گذرگاه های اینترنت 
بر عهــده نیروهای مســلح قــرار می گیــرد / همچنین 
وزارت ارتباطــات پهنای باند پیام رســان های خارجی را 
به نصف پیام رســان های داخلی بایــد کاهش دهد / تمام 
پیام رســان های خارجی موظف به ثبت در ایرانند وگرنه 

باید مسدود شوند.
۳- در صورت تصویب این طرح کارگروهی گسترده تر 
از کارگــروه تعیین مصادیق وظیفــه فیلترینگ رابرعهده 

خواهد داشت.
4- هیات ســاماندهی و نظارت در ایــن طرح وظیفه 
اعطای مجوز و پایش و نظارت بر عملکرد آنها را در اختیار 

دارد.
۵- دستورالعمل احراز هویت کاربران در فضای مجازی 
تصویب و توســط وزارت ارتباطات باید به اجرا گذاشــته 

شود.
6- فعالیت های رسانه ای، تبلیغاتی، مالی، تجاری و … 
که بر بســتر پیام رسان ها انجام می شــود مشمول قوانین 
موضوعه خاص آن فعالیت هاســت / استفاده دستگاه های 
اجرایی از پیام رســانه های خارجی برای اطلاع رســانی و 

تبلیغات ممنوع است.
با این حال خبرگــزاری اصولگرا فارس در خبری ادعا 
کرده بود: نســخه ای از این طرح در شبکه های اجتماعی 
منتشر شده اســت که با انتقادهای فراوانی روبه رو شده 
است. نسخه ای که بنظر می رسد قدیمی بوده و با آنچه در 
دست بررســی است، بسیار متفاوت است. این خبرگزاری 
به نقل از مجید نصیرایی، ســخنگوی کمیسیون فرهنگی 
مجلس شــورای اسلامی نوشــت: مطالبی که درباره طرح 
کمیســیون فرهنگی مجلس در فضای مجازی و برخی از 
رسانه ها مطرح می شود، هیچ نسبتی با واقعیت طرح این 
کمیســیون ندارد. این طرح هنوز در مرحله تدوین است 
و با همکاری کارشناســان متخصــص مرکز پژوهش های 
مجلس  و ســایر نهادهای تخصصی ایــن حوزه در حال 

تهیه است.
نصیرایی تصریح کــرد رویکرد اصلی این طرح، تقویت 
شــبکه های اجتماعی بومی اســت و هیچ بحثــی درباره 
مسدودسازی شــبکه های اجتماعی خارجی در آن مطرح 

نیست.

مخالفت افکار عمومی  نتیجه داد 

خروج طرح »محدود سازی فضای مجازی« از دستور کار مجلس 

مقایســه آماری میزان مشارکت اســتانی در انتخابات 
سال 96 و ۱400 نشــان می دهد بیشترین افت مشارکت 
در اســتان های بوشــهر و تهران رخ داده است. به گزارش 
خبرگزاری خبرآنلاین، یک هفته بعد از پایان سیزدهمین 
دوره انتخابات ریاســت جمهوری، ســتاد انتخابات میزان 
مشــارکت در اســتان ها در انتخابات ریاســت جمهوری 
۱400 را اعلام کرد. براســاس آنچه ســتاد انتخابات اعلام 
کرد، در مشارکت 4۸.۸ درصدی انتخابات ریاست جمهوری 
ســیزدهم، بالاترین میزان مشارکت اســتانی در خراسان 
جنوبی و کمترین میزان مشــارکت هم دراستان تهران به 
ترتیب با ۷4.۳۸ و ۳4.۳9 درصد بوده اســت. اما مقایســه 
میزان مشــارکت اســتانی در انتخابات ۱400 و انتخابات 
۱۳96 بیانگر چه نکات مهمی را نشان می دهد؟ برای پاسخ 
به این ســوال مروری آماری به نتایج انتخابات سال 96 و 

۱400 خواهیم داشت.
مشارکت حداکثری در انتخابات سال ۹۶

در انتخابات ریاســت جمهوری سال 96 که با پیروزی 
حســن روحانی همراه شد، بیشــترین میزان مشارکت در 
بوشهر به ثبت رسید. بوشــهری ها 4 سال پیش حضوری 
96 درصدی داشــتند اما در انتخابات امسال نزدیک به ۵9 
درصــد پای صندوق های رأی رفتند. بوشــهر در انتخابات 
امســال جای خود را به خراسان جنوبی داده است هرچند 
همین استان هم با کاهش مشارکت روبرو بوده و مشارکت 
۸۵ درصدی در ســال 96 به مشارکت ۷4 درصدی رسیده 
اســت. کمترین میزان مشارکت در سال 96 در لرستان به 
ثبت رســید اما لرستان در انتخابات ۱400 جای خود را به 
استان تهران داده است و پایتخت نشینان از مشارکت ۷0 

درصدی به مشارکت ۳4 درصدی رسیدند.

در انتخابات 4 سال پیش ۲9 استان مشارکت بالای 60 
درصد داشتند این درحالیست که در انتخابات سال ۱400 

تنها ۸ استان مشارکت بالای 60 درصد داشته اند.
مشارکت حداقلی در انتخابات ۱۴۰۰

۲ ســال پیش وقتی نتیجه تاییــد و رد صلاحیت های 
انتخابات مجلس از سوی شورای نگهبان اعلام شد، اصلاح 
طلبان برای بستن لیســت دستشان از سال 94 هم بسته 
تر شــد به همین خاطر بود که شورای عالی سیاستگذاری 
کــه آن روزها هنوز حیات داشــت حاضر به ارائه لیســت 
ائتلافی نشــد. انتخاباتی که اصــلاح طلبان حضور نصفه و 
نیمه داشــتند و در نهایت یکی از کمترین میزان مشارکت 
انتخاباتــی را به نام خود ثبت کرد و اصولگرایان با رأی های 

حداقلی کرسی های پارلمان را فتح کردند. 
از همان زمان نگرانی از بابت تکرار این نوع مشــارکت 
مطرح می شــد. برخی حتی پیش بینی می کردند شورای 

نگهبان از انتخابات 9۸ درس گرفته و تیغ ردصلاحیت ها را 
کُندتر خواهد کرد، انتخابات ۱400 رسید و شورای نگهبان 
بگونــه ای عمل کرد کــه حتی آنهایی که سالهاســت در 
ساختار نظام حائز مسئولیت هستند را هم تایید صلاحیت 
نکرد تا فضای انتخابات تا انتها ســرد و کم رمق جلو رود. 
نتیجه این فضا نیز چیزی جز مشارکت 4۸.۸ درصدی مردم 
در انتخابات نبود، انتخاباتی که پیروز آن ابراهیم رئیسی با 

رأی زیر ۲0 میلیون بود.
تحلیل نتایــج انتخابات ۱400 نشــان می دهد که ۱۲ 
استان رأی بین ۳0 تا 40 درصد داشته اند و تنها ۸ استان 

رأی بالای 60 درصد داده اند. 
در انتخابات ۱400 خراســان شــمالی، ایلام، سیستان 
وبلوچســتان، کهگیلویه وبویراحمد، گلســتان، مازندران و 
کرمان ۷ اســتانی بوده اند که مشــارکت در آن بین 60 تا 
۷0 درصد بوده اســت. تنها استانی که مشارکت بالای ۷0 

درصد داشــت نیز استان خراســان جنوبی بوده است. این 
درحالیســت که در انتخابات 4 سال پیش مشارکت بالای 
90 درصد هم در برخی اســتان ها رخ داد و اکثر اســتان 
ها مشــارکت بالای ۷0 درصد را شاهد بودند. در انتخابات 
امسال میزان مشارکت در تهران و کردستان زیر 40 درصد 

بوده است.
بوشهر و تهران رکورد زدند

بررسی آماری انتخابات سال 96 و ۱400نشان می دهد 
بیشتر تغییر در میزان مشارکت استانی در بوشهر رخ داده 
اســت. بوشهر در ســال 96 از اســتان هایی بوده است که 
مشــارکت بالای 90 درصد را تجربه کرده است اما 4 سال 
بعد مردم این استان تن به مشارکت زیر 60 درصد داده اند.

پایتخت نشین ها هم که در انتخابات پیشین حضوری 
پررنگ داشــته انــد در انتخابــات ۱400 کمترین میزان 
مشــارکت را به نام خود سند زدند. استان های البرز، یزد و 
مازندران نیز به ترتیب بیشترین کاهش مشارکت را نسبت 

به سال 96 داشته اند.
شورای نگهبان یا کرونا یا ...

مشارکت زیر ۵0 درصد در انتخابات ۱400 اگرچه تا حد 
زیادی تحت تاثیر شرایط کرونایی کشور بود و مردم رغبتی 
برای حضور پای صندوق های رأی نشان ندادند اما نمی توان 
از نقــش عواملی چون ردصلاحیت های شــورای نگهبان، 
دلخوری و دلزدگی مردم از جریانات سیاســی و مشکلات 

اقتصادی و معیشتی نیز عبور کرد.
عواملی که اگر نسبت به رفع و رجوع آن طی سال های 
پیش رو اقدام نشــود بعید به نظر نمی رســد که مشارکت 
حداقلی برای سومین بار و حتی چندمین بار طی سال های 

آینده تکرار شود.

رئیــس جمهوری گفــت: دولت با بــرآورد واقع بینانه 
و انجــام پیش بینی هــای لازم اجازه نخواهــد داد، دولت 
ســیزدهم در آغاز فعالیت خود با مشکلی در زمینه تامین 

کالاهای اساسی روبرو شود.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی رئیس جمهوری،  
دویست و سی و هفتمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت روز سه شــنبه به ریاست حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی رئیس جمهوری برگزار شد و در ابتدای این 
جلسه سازمان برنامه و بودجه گزارشی از تامین و پرداخت 

خرید تضمینی کالاهای اساسی مردم ارایه کرد.
براساس این گزارش خرید گندم تولید داخلی، انجام و 
تاکنــون بیش از 90 درصد مطالبات گندم کاران پرداخت 

شده است و براساس برنامه ریزی های انجام گرفته مطالبات 
باقی مانده کشــاورزان نیز تا پایان  ماه تسویه خواهد شد. 
همچنین تلاش شده است علاوه بر تامین کافی ذخایر، در 
مســیر تامین نیازهای آینده بگونه ای برنامه ریزی و اقدام 
شود که در ادامه کار در دولت آینده نیز هیچ گونه مشکلی 

وجود نداشته باشد.
رئیــس جمهوری گفــت: عوارض اقتصادی ناشــی از 
افزایش قیمت های  پاندمی کرونا موجــب  محدودیت های 
جهانی در تمامی کالاها به ویژه کالاهای اساسی شده است 
و از ســوی دیگر خشکسالی هم تولید برخی محصولات را 
کاهش داده اســت از این روی دولت با برآورد واقع بینانه، 
پیش بینی های لازم را انجام داده و با وجود همه مشکلات 

بویژه دو مانع بزرگ کرونا و جنگ اقتصادی، اجازه نخواهد 
داد، دولت ســیزدهم در آغاز فعالیت خود با مشــکلی در 

زمینه تامین کالاهای اساسی روبرو شود.
همچنین در این جلسه پیرو مباحث مطرح شده درباره 
تامین کالاهای اساســی، بانک مرکــزی گزارش مدیریت 
بهینه منابع ارزی و تامین کالاهای اساســی مورد نیاز را 

ارائه کرد.
روحانی با بیــان اینکه با مقاومت مردم امروز شــاهد 
طلیعه های امید بخش شکســت جنگ اقتصادی دشمن و 
لغو تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران هســتیم، گفت: با 
آزادســازی منابع ارزی کشور که به ناحق و غیرقانونی در 
کشورهای مختلف بلوکه شده است، انشاالله شاهد به ثمر 

نشســتن مقاومت ملت ایران در برابــر جنگ اقتصادی و 
اعتراف دشمن به ناکارآمدی تحریم ها خواهیم بود.

وی افــزود: نحوه هزینــه منابع ارزی آزاد شــده باید 
به گونه ای برنامه ریزی شود که بر سرعت و سهولت جریان 
تامین کالاهای اساســی و مواد اولیه تولید داخلی کشور 
افزوده شود و مناســبات بانکی بین المللی در مسیر رونق 

تولید کشور تقویت شود.
رئیــس جمهوری همچنیــن اســتفاده از منابع ارزی 
برای تســریع واکسیناســیون عمومی چه از طریق تولید 
داخل و چه از طریق واردات واکسن را با توجه به اهمیت 
واکسیناسیون همه افراد جامعه در سریع ترین زمان ممکن 

مورد تاکید قرار داد.

سخنگوی دولت گفت: دولت خود را متعهد 
می داند صرفنظر از حاشــیه ها به مذاکرات ادامه 
دهد اما عجله ای هم نداریم که در زمان باقیمانده 
از تصدی دولت، برای به نتیجه رسیدن مذاکرات، 
از حقــوق خود صرف نظر کنیــم و اگر نظرات 
ما تأمین نشــود، ادامه مذاکرات به دولت آینده 

موکول خواهد شد.
علی ربیعی در پاســخ به ایرنا درباره آخرین 
وضعیــت توافق برجــام، اظهار کــرد: از نظر ما 
تاکنون هر آنچه باید در میز مذاکرات مورد گفت 
و گو قرار بگیرد به بحث میان طرفین گذاشــته 
شده اســت. دیدگاه ما برای همه طرف ها کاملًا 

روشن است و ما بر این دیدگاه ها تاکید داریم.
وی ادامه داد: گفت و گوها به جایی رســیده 
که همه طرف ها باید تصمیمــات خود را اتخاذ 
کنند. ما تصمیمات خــود را اتخاذ و اعلام کرده 
 ایم و منتظر هستیم طرف های مقابل به شمول 
ایالات متحده آمریکا تصمیمات سیاسی خود را 
اعلام کنند تا بتوانیم بر اساس آن در دوره بعدی 

مذاکرات، روشن تر صحبت کنیم.
ربیعی خاطرنشان کرد: درباره رفع تحریم ها 
در بخش های اصلی اقتصــاد ایران مانند انرژی، 
مالی، بانکی، بیمه و غیر اتفاق نظر وجود دارد. با 
این حال اگر در مورد همه موضوعات در دستور 
کار مذاکرات، توافق حاصل نشــود عملًا توافقی 

شکل نگرفته اســت و اگر در همه موارد توافق 
شکل بگیرد می توانیم از یک توافق شکل گرفته 

صحبت کنیم.
دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری با 
تاکید بر اینکه هر توافقی الزاماً در برگیرنده رفع 
تحریم هــای ظالمانه در حوزه اقتصاد علیه ایران 
خواهد بود، گفت: بر اســاس رهنمودهای رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر اینکه که اگر رفع تحریم ها 
امکان پذیر باشد حتی یک روز نباید تعلل کرد، 
دولت خود را متعهد می داند صرفنظر از حاشیه ها 
مذاکــرات را با عزم کامل ادامــه دهد و مصمم 
هستیم رفع تحریم ها را در اولین فرصت محقق 
کنیم. امــا عجله ای هم نداریــم در طول زمان 
باقیمانده از تصدی دولت بخواهیم برای به نتیجه 
رسیدن مذاکرات، از حقوق خود صرف نظر کنیم. 
وی اضافه کرد: در صورتی که نتوانیم تا پایان 
دولت آنچه مد نظر ماســت، محقق شود، بنابر 
تشــخیص تصمیم گیرندگان عالی نظام دولت 
ســیزدهم این قضیه را برعهــده خواهد گرفت. 
همه اینها به سیاســت نظام و آنچه در مذاکرات 
پیش می رود منوط است و اینکه نظرات ما تامین 

شــود یک لحظه هم تعلل نخواهد شــد اما اگر 
دیدگاه ها تأمین نشــود، ادامه مذاکرات به دولت 
آینده موکول خواهد شد.  علی ربیعی در نشست 
خبری با اشاره به دو حادثه پی در پی جانسور در 
هفته گذشته یعنی درگذشت خبرنگاران ایرنا و 
ایسنا و هفت سرباز معلم، گفت: مهشاد کریمی و 
ریحانه السادات یاسینی دو خبرنگاری که با قلم 
و دوربین خود به دنبال زیست بهتر مردمان مان 
می نوشتند در حادثه ای خونبار جان خود را حین 
انجام ماموریت از دســت دادند. این حادثه را به 
خانواده داغدیده گان و همکاران رســانه ای بویژه 

ایسنایی ها و ایرنایی ها تسلیت می گویم.
وی ادامه داد: همچنین درگذشــت ۷ سرباز 
معلم عزیز در مسیر دانش افروزی برای کودکان 
در مناطق محروم را غم از دست دادن خبرنگاران 
محیط زیستی را مضاعف کرد. ایران این فرزندان 
فداکار راه علم و آگاهی بخشــی را از یاد نخواهد 
برد. فقدان این عزیزان به خانواده های شان و همه 

ایرانیان تسلیت می گویم.
دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری 
افزود: ضمن تاســف عمیق خود از حوادث اخیر 

پیش آمده برای فرزندان سرزمینمان، با تسلیت 
از جــان و دل به خانواده این عزیزان خاضعانه از 

هر گونه نقصان متصوری پوزش می طلبم.
ربیعی با گرامیداشــت دهم تیر روز صنعت، 
معدن و تجارت، اظهــار کرد: با برنامه ریزی های 
انجام شده و سیاست گزاری های صنعتی همراه 
با به ثمر رسانیدن برجام دوره ای بسیار درخشان 
در رشد صنعتی داشتیم. حتی در یک سالهایی 
۱۲ درصد رشد را در بخش هایی از صنعت تجربه 
کردیم.  سخنگوی دولت اظهار کرد: اولین هدف 
جنــگ اقتصــادی از کار انداختن گردش تولید 
در ایران بود و متناســب با الزامات این جنگ با 
سیاستگزاری ها و حمایت ها شــرایط را طوری 
پیش بردیم که نه تنها در تولیدات داخلی دچار 
کمبود نشدیم و حتی برخی از صنایع مثل لوازم 
خانگی و پوشــاک و مواردی دیگر به رشدهای 

قابل توجهی دست یافتیم.
ربیعی گفت: دشــمن ما را تحریــم کرد تا 
در بخش صنعت، معــدن و تجارت و اقتصاد به 
زانو در بیاییم در حالی کــه در دوران تحریم با 
ممنوعیت واردات کالا، از صنعت داخلی حمایت 

کردیم و زمینه صادرات بیش از گذشــته فراهم 
شد و صنعت جای بخشی از صادرات نفت را در 
این سه ســال گرفت. وی ادامه داد: در تبلیغات 
غیرمنصفانــه دولــت را به نــگاه به خارج متهم 
می کردنــد اما دولت با اعتقــاد به اصل تعامل و 
حل مسائل بین الملل، تقویت داخل و مقاومت 
اقتصادی را فراموش نکرد.  رشد اقتصادی ما در 
سال 99 و رشد قابل توجه صنعت در پایان سال 
99 و سه ماهه اول ۱400 گواه بر این ادعا است. 
سخنگوی دولت با تبریک روز صنعت و معدن به 
کارگران صنایع و معادن کارآفرینان و صنعتگران 
اظهار کرد: اقدامات و دســتاوردهای مهمی را در 
بخش صنعت و معــدن در دولت های یازدهم و 
دوازدهم شــاهد بوده ایم ۸900 واحد تعطیل در 
این دولت ها احیا شــده است 6000 محدوده و 
معــدن غیر فعال در این زمیــن زمان از طریق 
واگذاری بــا برگزاری مزایده هــای قانونی فعال 
شده است.  وی اضافه کرد: علاوه بر این ۱4 میز 
تعمیق ساخت داخل با ارزبری معادل ۳۱ میلیارد 
یورو طراحی و اجرا شده است. برای ۱۵۳9 ردیف 
تعرفه ای با تعرفه گذاری مناســب ممنوعیت و 
تولید کالاهای مشــابه را در داخل داشــته ایم و 
تولید بیش از گذشته شده است. تدوین 4 برنامه 
اثرگذار شامل لوازم، پوشاک فلزات گرانبها در این 

هشت سال اجرا شده است.

مقایسه آماری نتایج مشارکت استانی در انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ و ۱۴۰۰

بوشهر و تهران؛ رکورددار کاهش مشارکت در انتخابات

روحانی:

 اجازه نمی دهیم دولت بعد با مشکل کالاهای اساسی روبه رو شود

ربیعی: 

برای به نتیجه رسیدن مذاکرات از حقوق خود صرفنظر نمی کنیم

 پاسخ وزیر کشور به سوالات نمایندگان
 درباره فرایند انتخابات 

عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور در مجلس گفت: وزیر کشور به 
سوالات نمایندگان درباره بررسی فرایند برگزاری انتخابات ریاست جمهوری و 

شوراها در جلسه امروز کمیسیون پاسخ گفت.
روح الله نجابت در توضیح جلســه سه شنبه کمیسیون شوراها و امور داخلی 
کشــور در مجلس با اشــاره به حضور عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشــور و 
معاونین وی گفت: موضوع جلســه براساس جمع بندی که از قبل در مجلس 
شده بود بررسی فرایند و روال برگزاری انتخابات ریاست جمهوری و شوراها و 
برخی از مطالب و مواردی بود که دچار خدشــه  و ابهام کرده و سوالاتی را در 

اذهان مردم و نمایندگان ایجاد کرده بود.
نماینده مردم شــیراز در مجلس افزود: در این جلسه وزیر کشور به برخی 
نکات پاســخ گفت و ابهامات برطرف شــد اما ابهامات برخی مباحث به قوت 
خود باقی ماند که نیاز به بررســی بیشتر از ســوی کمیسیون شوراها و امور 

داخلی کشور است.
نجابت تصریح کرد: در این جلسه مقرر شد هم کمیسیون بررسی های خود 
را جهت ارائه گزارش به مجلس شــورای اســلامی تکمیل کند و هم در برخی 
موضوعات کمیته  مشترکی میان کمیسیون امور داخلی و شوراهای مجلس و 
وزارت کشور تشــکیل شود که برخی مسائل را دقیق تر بررسی شود تا امکان 

اظهارنظر دقیق تر وجود داشته باشد.
وی ادامه داد: در مجموع این نکته به ذهن می رسد که شاید نیاز به اصلاح 
قانون مشــخصا در برگزاری انتخابات شوراها باشد اما باید از برخی کاستی ها 
در اجرای انتخابات و برخی کمبودها از ســوی عوامل اجرایی انتخابات سخن 
گفت که انشــاءالله جمع بندی دقیق تر و نهایی در گزارش رسمی کمیســیون 

اعلام خواهد شد.

مشاور وزیر کشور: 
 شایعات مربوط به تفکیک اسامی آرای باطله

 کذب است
مشاور وزیر کشور تاکید کرد: شایعات مربوط به تفکیک اسامی آرای باطله 
کاملا کذب بوده و آرای باطله شامل آرای سفید و با نام های متفرقه است که 

حجم آرای سفید بیش از دو برابر آرای با نام بوده است.
به گزارش ایرنا، روح الله جمعه ای در حســاب کاربــری خود در توییتر با 
هشتگ انتخابات نوشت: شــایعات مربوط به تفکیک اسامی آرای باطله کاملا 
کذب بوده و آرای باطله شامل آرای سفید و با نام های متفرقه است که حجم 
آرای سفید بیش از دو برابر آرای با نام بوده است. جمعه ای افزود: تنها مرجع 

اعلام جزئیات انتخابات وزارت کشور است.
حمیدرضا ترقی فعال سیاســی با اشــاره به میزان آرای ریخته شــده به 
صندوق در انتخابات ۱400 به نام محمود احمدی نژاد مدعی شد: از مجموع ۳ 
میلیون و ۷00 هزار رای باطله، حدود ۲ میلیون و ۷00 هزار رای با نام محمود 
احمدی نژاد در انتخابات اخیر به صندوق ریخته شــد که البته با توجه به عدم 

وجود ایشان به عنوان کاندیدا، به عنوان آرای باطله منظور شد.

موافقت مجلس با تفحص از سازمان استاندارد 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی  با تحقیق و تفحص از عملکرد سازمان 

ملی استاندارد ایران موافقت کردند. 
علی جدی نماینده شیروان به عنوان متقاضی تحقیق و تفحص از سازمان 
ملی اســتاندارد در توضیح دلایل این تقاضا گفت: ســازمان ملی اســتاندارد، 
ســازمانی با وظایف منحصربه فرد بوده که با اختیاراتش می تواند شاخص ها 
را تعییــن کرده و اجرایــی کند. در واقع جان و مال مردم در گرو نظارت ها و 
شــاخص های تعیین شده از سوی این سازمان است. در این شرایط بالا بردن 
کیفیت کالاهای تولیــد داخلی و کنترل کیفی کالاهای صادراتی برعهده این 

سازمان است.
وی با بیان اینکه سازمان ملی استاندارد به حیاط خلوت برخی افراد تبدیل 
شده افزود: مدیر سازمان ملی اســتاندارد هفت سال بدون حکم فعالیت کرد 
و این نشــان از بی اهمیتی این ســازمان برای دولت است. در واقع آنها جان 
و مــال مردم را به بازی گرفته اند و آنجا بــه حیاط خلوتی برای به کارگیری 
مدیران سیاســی تبدیل شده است. جدی خاط نشان کرد: درست است که با 
کلید خوردن تحقیق و تفحص از ســازمان ملی اســتاندارد مدیر آن را تغییر 
دادند اما بحث ما مدیریتی نیســت بلکه سوءاســتفاده هایی است که در این 

سازمان صورت می گیرد.
 

سخنگوی قوه قضائیه: 
بیش از ۵۰ درصد اهداف سند تحول اجرایی شد

سخنگوی قوه قضائیه با حضور در برنامه تیتر امشب شبکه خبر گفت: قوه 
قضاییه توانسته امید را به مردم برگرداند و ما دستاوردهای خوبی داشتیم، اما 

معتقدم که همیشه با رسیدن به نقطه آرمانی و مطلوب فاصله داریم.
به گزارش خبرگزاری میزان، غلامحسین اسماعیلی، سخنگوی قوه قضاییه 
در برنامه تیتر امشــب شبکه خبر با اشاره به دیدار امروز مسئولان قوه قضاییه 
بــا رهبر معظم انقلاب اســلامی گفت: رهبر معظم انقــلاب عنایت ویژه ای به 
مجموعه قوه قضاییه داشتند، آنچه که ما احساس کردیم ابراز و لبخند رضایت 
ایشــان از عملکرد قــوه قضاییه در دوره اخیر بود که بــرای ما کلی انرژی به 
ارمغان آورد و امروز برای ما روز خیلی خیلی خوب بود، هم به جهت تناســب 
روز و هــم به جهت دید مقام معظم رهبری به صورت حضوری و از نزدیک و 

هم عنایت ایشان به مجموعه مدیریت و همکاران دستگاه قضا.
وی ادامــه داد: قــوه قضاییه توانســته امید را بــه مــردم برگرداند و ما 
دستاوردهای خوبی داشتیم، اما معتقدم که همیشه با رسیدن به نقطه آرمانی 
و مطلوب فاصله داریم، قدم هایی برداشــتیم و پیشرفت هایی کردیم، اما اگر ما 
دچار این تصور شــویم که به نقطه مطلوب رســیدیم یا حتی نزدیک هستیم 

حرکتمان کند خواهد شد.
اسماعیلی بیان داشــت: ما برای آنکه بتوانیم این حرکت را شتابنده ادامه 
دهیم باید آرمان خیلی بلند پیش روی خودمان تصور می کنیم و حتی در هر 
مقطعی اگر یک آرمان و وضعیت مطلوبی را پیش بینی می کنیم با گذر زمان 

و شرایط جدید، آرمان خودمان را بلندتر و دورتر در نظر می گیریم.
ســخنگوی قوه قضاییه تاکید کرد: اصلا نمی تــوان گفت که ما کجای کار 
هستیم این را می توانیم بگوییم که قدم های مهم و کارهای زیادی انجام شذه، 
اما به مراتب کارهای بیشــتری باقی مانده است و اقتضا می کند که در آینده 

انجام دهیم.
وی ادامه داد: رهبر فرزانه انقلاب در مورد ســند تحول انقلاب فرمودند که 
این اقدام باید اولا استمرار پیدا کند ثانیا شتاب پیدا کند و ثالثا درهر مقطعه 
زمانیکه لازم بود روزآمد شــود، زمانیکه ما قرار است برنامه ها را روزآمد کنیم 
در هر روز آمدی افق مان را بلندتر از افقی که در دوره قبل پیش بینی کردیم 

لحاظ می کنیم.
اســماعیلی با بیان اینکه مهمتر از مبارزه با مفسدین مبارزه با فساد، ریشه 
کن کردن فســاد و اجازه ندادن بروز فســاد در جامعه است، گفت: ما در قوه 
قضاییــه معتقدیم که اقدامات اولیه را باید قوه مجریه و دســتگاه های اجرایی 
انجام دهند و راهکار آن نیز مشــخص است شاید بگوییم که شفافیت و تابش 

نور به تاریک خانه ها از مهمترین عوامل مبارزه با فساد است.
وی ادامه داد: برطرف کردن تعارض منافع، برطرف کردن انحصار و رقابت 
پذیرکردن کارها و استفاده از سامانه ها و فناوری های نوین می تواند به از بین 
بردن فســاد کمک کند، ما در قوه قضاییه سعی کردیم در حوزه عمل خود در 

هرکدام از این اقدامات قدم هاییی را برداریم.
ســخنگوی دستگاه قضا با اشــاره به موضوع شفافیت، افزود: ما با برگزاری 
دادگاه های علنی، انتشار آراء دادگاه ها در سامانه تناد که مخفف تحلیل و نقد 
آرای دادگاه ها است و با شفافیت در فرایندهای دادرسی در بخش های مختلف 

سعی کردیم شفافیت را ایجاد کنیم.
اســماعیلی تاکید کرد: ما در حوزه اســتفاده از ســامانه ها اقدامات بسیار 
مهمی انجــام دادیــم به گونه ای که امروز ســامانه ها به کم شــدن مراجعات 
حضوری به واحدهای قضایی کمک می کند این مراجعات حضوری منشا فساد 
است باید استفاده مردم از سامانه ها بیشتر شود و از این طریق از فناوری های 

نوین، ویدئو کنفرانس و ارتباطات تصویری استفاده شود.
اســماعیلی گفــت: علاوه بر آن ایجــاد دادگاه های تخصصــی و بالا بردن 
هزینه ارتکاب جرم با انتشــار اســامی و هویت مفسدین اقداماتی است که قوه 
قضاییه برای اینکه بتواند در جهت مبارزه با مفســدین قدم های موثری بردارد 

نمونه هایی از کارهایی است که انجام داده است.

اخبار کوتاه


